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زمان حراج بعدی شمش طلا اعلام شد
چهل و هشتمین حراج حضوری شمش طلای مرکز مبادله 

ایران روز یکشنبه ۱۸ شهریورماه برگزار می شود. 
چهل و هشتمین حراج شمش طلای مرکز مبادله ایران در 
روز یکشنبه ۱۸ شهریورماه از ساعت ۱۲ الی ۱۶ برگزار خواهد 
ایران  مبادله  مرکز  طلای  شمش  خرید  متقاضیان  شد.  
می توانند با واریز مبلغ ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال )۳۵۰ 
میلیون تومان( به عنوان وجه الضمان به ازای هر قطعه 
شمش طلا تا ساعت ۲۴ روز شنبه ۱۷ شهریورماه، در چهل و 
هشتمین حراج این مرکز شرکت کنند.  این حراج از ساعت ۱۲ 
الی ۱۶ در تالار معاملات طلای مرکز مبادله ایران برگزار خواهد 
شد.  گفتنی است طی ۴۷ جلسه حراج شمش طلا در مرکز 
مبادله ایران، ۹۰۵۲ کیلوگرم شمش به ارزش حدود ۴۰ هزار 

میلیارد تومان مورد معامله قرار گرفته است. 

ارزانی برق موجب افزایش بی رویه مصرف 
سخنگوی صنعت برق گفت: ارزانی برق موجب افزایش 
بی رویه مصرف و بالا رفتن تقاضای نامتعارف برق شده است. 
کولرهای  برخی  برق  مصرف  مشهدی  رجبی  مصطفی 
وارداتی غیراستاندارد را تا ۲ برابر کولرهای گازی استاندارد 
کنون مصرف برق سرمایشی کشور به ۳۵  عنوان کرد و گفت: ا
هزار مگاوات رسیده که به اندازه مصرف برق کشوری مانند 
کید کرد: بر اساس داده کاوی صورت گرفته  مصر است.  وی تا
در سال ۹۹ تنها ۲ درصد از مشترکان خانگی شمال غرب 
کنون به  کشور از کولر گازی استفاده می کردند، اما این میزان ا
۱۰ درصد رسیده که به معنی رشد پنج برابری است و همین 
موضوع به رشد ۱۶ درصدی مصرف برق در این منطقه منجر 
شده است.  سخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد: در سه 
استان بوشهر، هرمزگان و خوزستان امسال شاهد رشد حدود 
هزار مگاواتی مصرف برق بودیم که این میزان معادل تولید 
برق نیروگاه هسته ای بوشهر است، این در حالی است که 
نمی توان در مدت یکسال نیروگاهی به بزرگی نیروگاه بوشهر 
ساخت.  وی با اشاره به اینکه ناترازی اقتصادی صنعت برق 
مهم ترین علت ایجاد ناترازی تولید و مصرف برق در کشور 
است، گفت: تعرفه برق به گونه ای است که بخش های خانگی 
و مولد کشور با تعرفه یارانه ای از برق استفاده می کنند و به 
همین دلیل درآمد صنعت برق تکافوی سرمایه گذاری مورد 
نیاز را نمی دهد.  رجبی مشهدی با اشاره به اینکه در قانون 
خ  پیش بینی شده که مابه التفاوت قیمت تمام شده و نر
فروخته شده به مشترکان، توسط دولت و از اسناد خزانه در 
بازه سالانه به صنعت برق اختصاص یابد، گفت: در حقیقت 
ارزانی برق موجب افزایش بی رویه مصرف و بالا رفتن تقاضای 
نامتعارف برق شده است.  مدیرعامل شرکت توانیر تصریح 
کرد: در حوزه مصرف برق، هم باید مصرف برق بهینه نهادینه 

شود و هم روند مصرف برق پرمصرف ها کنترل شود. 

شرط رایگان شدن برق کشاورزان
مدیرعامل شرکت توانیر از رایگان شدن صورتحساب برق 
و پاداش های جذاب برای کشاورزان خبر داد که در صورت 
مشارکت در صرفه جویی برق محقق خواهد شد.   مصطفی 
رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانیر گفت: امسال برای 
نخستین بار کشاورزان در صورت مشارکت در برنامه های 
مدیریت بار بیش از پروانه بهره برداری، علاوه بر رایگان شدن 
صورتحساب برق، از پاداش های جذاب نیز برخوردار می شوند.  
وی با بیان اینکه کشاورزان می توانند ۸۰ درصد از برق مصرفی 
خود را از نیروگاه های تجدیدپذیر تأمین کنند، گفت: کشاورزان 
با احداث نیروگاه خورشیدی می توانند از برنامه های مدیریت 
مصرف تابستان معاف شوند.   سخنگوی صنعت برق تشریح 
کرد: تعرفه برق بخش کشاورزی حدود ۳۳ تومان به ازای هر 
کیلووات ساعت است، در حالی که برق تولیدی توسط انرژی 
خورشیدی حدود سه هزار تومان خریداری می شود.  وی 
همچنین اظهار کرد: این موضوع موجب فراهم شدن زمینه 
که می توانند برق  درآمدزایی برای کشاورزان خواهد شد، چرا
تولیدی خود را به قیمت ۱۰۰ برابر خرید خود به شبکه بفروشند. 

واریز مرحله سوم سود سهام عدالت چه شد؟
گرچه قرار بود مرحله سوم سود سهام عدالت تا خرداد  ا
ماه واریز شود اما فصل تابستان نیز رو به اتمام است و خبری 
، انتهای آذر  از واریز این سود نشده است.  به گزارش مهر
ماه سال گذشته بود که مرحله اول عملکرد مربوط به سال 
مالی ۱۴۰۱ شرکت ها به حساب سهامداران واریز شد، مرحله 
دوم واریز سود سهام عدالت هم ۲۴ اسفندماه بود؛ سودی 
که بنابر اعلام سازمان بورس در مرحله دوم دارندگان سبد 
سهام عدالت ۴۹۲ هزار تومانی مبلغ ۴۴۶ هزار تومان، ۵۳۲ 
هزار تومانی مبلغ ۴۸۲ هزار تومان و سبد سهام یک میلیون 
تومانی ۹۰۶ هزار تومان سود دریافت کردند.  در این بین به 
دلیل بدقولی برخی شرکت ها، واریز این سود در دو مرحله 
انجام نشد و به مرحله سوم کشیده شد؛ در این رابطه ۲۸ 
که  کرد  فروردین ماه مجید عشقی رئیس سازمان اعلام 
که سبب شد برخی شرکت ها  خ داد  »مجموعه اتفاقاتی ر
تخلفی داشته باشند و نتوانند سود سهام عدالت را پرداخت 
کثراً با کمبود نقدینگی مواجه هستند  کنند. این شرکت ها ا
که باید سود سهام عدالت پرداخت  کردیم  ما هم توصیه 
شود امیدواریم تا خرداد بتوانیم این سودها را جمع آوری و 
مابقی سود سهام عدالت را پرداخت کنیم. البته باید زمان 
دقیق آن را شورای عالی بورس مشخص کند.«  در ادامه و به 
دلیل عدم واریز مرحله سوم، نهم خرداد ماه سید احسان 
خاندوزی وزیر سابق امور اقتصادی و دارایی نیز اعلام کرد که 
»علیه شرکتهایی که سود سهام عدالت ندادند، اقدام حقوقی 
صورت می گیرد. سود سهام عدالت سال ۱۴۰۱ در اسفند سال 
۱۴۰۲ واریز شد اما باقیمانده اندک دیگری نیز وجود دارد که 
سرجمع آن حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان است و عمدتاً سه 
دسته شرکت های فولادی، پالایشی و پتروشیمی هنوز به 
وظایف خود در پرداخت سود عمل نکرده اند.” به گفته او، 
»سازمان بورس علیه آن دسته از شرکت ها که به تعهدات خود 
عمل نکردند اقدام حقوقی خواهد کرد. زیرا موضوع سهام 
عدالت احقاق حق سهامداران خرد است. امیدواریم تا پایان 

دولت سیزدهم این مساله به نتیجه برسد.”

اخبار

افزایش شوری آب در کشور
یک کارشناس حوزه آب گفت: ما آب های 
و  می کنیم  مصرف  بی رویه  نیز  را  سطحی 
چیزی از سهم محیط زیست باقی نگذاشتیم، 
تالاب ها را خشک و آب را شور کردیم.  مهدی 
قمشی در گفت وگو با ایلنا، درباره اصلاح روند 
تامین آب و یا نگهداری از منابع آبی اظهار 
کشور ما این  داشت: چالش اصلی آب در 
است که استفاده  از آب خیلی بیشتر از حدی 
گر می توانیم  است که موجودی داریم. مثلا ا
روی سالانه ۱۰۰ میلیارد متر مکعب آب شیرین 
کنون  ا کنیم،  باز  قابل استحصال حساب 
به  را  مترمکعب  میلیارد   ۱۰۰ همین  تقریبا 
منظور امور توسعه ای یعنی شرب، بهداشت، 
صنعت و کشاورزی استفاده می کنیم و این 
مشکل اصلی است. زیرا چیزی برای حقابه 
زیست محیطی باقی نمی ماند و به منابع 
آب فشار وارد می شود.  وی افزود: وقتی 
مصرف به این حد بالا می رود بیش از حد به 
منابع فشار وارد می شود و چالش ها یک به 
یک بروز می کند، چالش ها همین اوضاعی 
است که مرتب شاهد آن هستیم. از جمله 
اینکه به حدی به آب های زیرزمینی فشار 
وارد کردیم که هر روز یک خبر از فرونشست 
زمین در اقصی نقاط کشور مخابره می شود.  
این استاد حوزه آب دانشگاه شهید چمران 
اهواز گفت: ما آب های سطحی را نیز بی رویه 
محیط  سهم  از  چیزی  و  می کنیم  مصرف 
زیست باقی نگذاشتیم، تالاب ها را خشک 
و آب را شور کردیم، پیشروی آب دریا را داریم 
به طور کلی هرجا بستر آبی داشتیم؛ از بین 
کانون ریزگرد  بردیم و مناطق زیادی را به 
تبدیل کردیم. ما سبب بیابان زایی شدیم و 
کانون های ریزگرد را توسعه دادیم و همین ها 
ایجاد مشکل کرده است.  وی بیان داشت: 
کنون تقریبا حدود ۸۰ میلیارد مترمکعب  ما ا
که داریم در بخش  یعنی ۹۰ درصد آبی را 
۱۰ میلیارد  از  کشاورزی استفاده می کنیم 
باقیمانده ۶ میلیارد متر مکعب در بخش 
شرب و بهداشت ۴ میلیارد متر مکعب هم 
در بخش صنعت به مصرف می رسد، بنابراین 
بخش عمده آب در بخش کشاورزی استفاده 
می شود، بنابراین باید برای بخش کشاورزی 
تدبیر کنیم، راه حل ها مشخص است، باید 
به سمتی برویم که سهم کشاورزی را از آب 
کاهش دهیم یعنی از ۸۰ میلیارد متر مکعب 
۵۰ میلیارد متر مکعب برسد. از جمله  به 
راهکارها اینکه راندمان و بهره وری را بالا 
ببریم، راندمان استفاده آب را از در زمینه 
کنون حدود ۳۰- ۳۵درصد  که ا کشاورزی 
است را به ۵۰- ۶۰ درصد برسانیم، سطح زیر 
کشت را کنترل کنیم و یا الگوی کشت متفاوت 
داشته باشیم.  قمشی ادامه داد: باید از 
کشت  الگوهای  به  و  کم  پرمصرف  الگوی 
کم مصرف اضافه کنیم تا به این ترتیب توازنی 
بین بخش کشاورزی و میزان موجودی آب 
برقرار بکنیم، در هر صورت با هر راه حلی 
مصرف  کاهش  بتوانیم  باید  ما  بشود  که 
بخش کشاورزی را شروع و پرت آب بخش 
بهداشت را کم کنیم، باید استفاده صنعت از 
آب شیرین را به سمت آب های غیرمتعارف 
ببریم تا اوضاع آب بهبود پیدا کرده و قابل 

تحمل شود. 

اوضاع هدررفت آب در تهران 
چگونه است؟

گفت: هدررفت  کارشناس حوزه آب  یک 
به معنی آب به حساب نیامده و آب بدون 
که تلقی متفاوتی از آن وجود  درآمد است 
گستره شهر تهران  دارد، اما در هر حال در 
بخشی  بهنام  نیست.  محسوس  هدررفت 
در گفت وگو با ایلنا، درباره وضعیت هدررفت 
آب در تهران اظهار داشت: در نظام آبرسانی 
کل کشور و شهرهای دنیا نرمی برای انتقال 
آب بعضا هدررفت از شبکه اعلام می کنند 
که رقم آن متفاوت است در شهر تهران هم 
میزانی از هدررفت را داریم. وی افزود: شبکه 
تهران حدود ۷۰ سال قدمت دارد، اما در برخی 
مجموعه ها به طور متناوب و ویژه اقدامات 
خوبی برای بهسازی و نگهداشت و جلوگیری 
از هدررفت انجام شده و تهران جزء شهرهایی 
است که هدررفت حداقلی در آن گزارش شده 
است. این کارشناس حوزه آب در شرکت آب 
و فاضلاب استان تهران تصریح کرد: هدررفت 
به معنی آب به حساب نیامده و آب بدون 
درآمد است که تلقی متفاوتی از آن وجود دارد 
اما در هر حال در گستره شهر تهران هدررفت 
با  کرد:  خاطرنشان  وی  نیست.  محسوس 
توجه به اینکه ۲۲ هزار کیلومتر شبکه آبرسانی 
گر هدررفت بالا باشد هر  در شهر تهران داریم؛ ا
روز شاهد حوادث سنگین خواهیم بود، اما با 
هوشمندی مدیریت آبرسانی و نظارت دقیق 
هدررفت به حداقل رسیده است. بخشی در 
ادامه با ابراز نگرانی از رقم بالای سرانه مصرف 
در تهران گفت: شاهد هستیم که حدود ۳۰ 
درصد از مشترکین خوش مصرف، ۶۵ درصد 
بدمصرف  مشترکین  درصد   ۵ و  پرمصرف 
هستند، ما باید به این ۵ درصد اعلام کنیم 
که نسبت به اصلاح رفتار مصرف اقدام کنند 
تا بتوانیم در حفظ منابع زیرزمینی و سطحی 
سدها موفق عمل کنیم و فرزندانمان شرایط 

مناسبی را به لحاظ تامین آب سپری کنند. 

: در سال های  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
، تخصیص وام و تسهیلات به کارکنان برخی  اخیر
نهادها و سازمان های دولتی و نیمه دولتی بدون 
رعایت ضوابط مشخص و شفافیت لازم، به یکی از 
مسائل جنجالی در فضای اقتصادی ایران تبدیل 
شده است. این موضوع به ویژه در سازمان های 
مهمی چون سازمان بورس و اوراق بهادار مشاهده 
شده و نارضایتی عمومی و حساسیت دستگاه های 
نظارتی را برانگیخته است. این در حالی است که 
برخی از بانک ها و مؤسسات مالی از اعطای وام های 
تکلیفی که به اقشار مختلف مردم تعلق می گیرد، سر 
کثریت جامعه حقوق  باز می زنند و حقوق و مزایای ا
بگیر بسیار کمتر از دستمزد مدیران بورسی است. 
به دنبال ارسال نامه سازمان بازرسی کل کشور به 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص تصویب 
پرداخت وام به رئیس و اعضای هیات مدیره سازمان 
بورس و اوراق بهادار در آخرین روزهای دولت قبل، 
وزیر اقتصاد به این موضوع ورود کرده و خواستار 
ارائه توضیحات و روشنگری لازم درباره این وام های 
خودمونی شد، هرچند عشقی، رئیس سازمان بورس 
گذاری این تسهیلات را قانونی دانسته و معتقد  وا

است؛ در سازمان به خاطر شرایط خاص و محدودیت های 
متعددی که برای کارکنان و مدیران وجود دارد، لازم است این 
تسهیلات پرداخت شود، اما سوالی که از سوی کارشناسان 
ح شده این است که؛ پرداخت فوری و  و اذهان عمومی مطر
فوتی این وام های ضروری، در روزهای پایانی دولت سیزدهم 
در حالی که مدیران از حقوق و مزایای عالی به نسبت مردم 
عادی برخوردار هستند و آن هم تنها چند روز بعد از شهادت 
سید ابراهیم رئیسی، در روزهایی که قرمزی تابلوی بورس، دل 
سهامداران را خون کرده بود، چه توجیهی دارد؟ علاوه براین 
چرا هیچ اقدام جدی نسبت به تخلفات قبلی این سازمان و 
استقرار چندین دستگاه ماینر در زیرزمین ساختمان بورس 
تهران انجام نشد که حالا به پرداخت وام های دورهمی منتهی 
شود؟ آیا مطالبات مردمی با توجه به عملکرد نامطلوب رئیس 
سازمان طی سالیان اخیر و درخواست تغییر و برکناری وی محلی 

از اِعراب ندارد؟

گذاری وام به کارکنان سازمان ها بدون ضابطه    وا
، به  به گزارش »آرمان ملی«، سازمان بورس و اوراق بهادار
، اخیراً در مرکز  عنوان یکی از نهادهای مهم اقتصادی کشور
مطالبه گری های وام های خودمونی در سازمان های دولتی 
قرار گرفته است. بنا به گزارش منتشره سازمان بازرسی کل 
کشور، اعطای وام با سود چهار درصدی و بازپرداخت ۱۰ ساله به 
اعضای شورای عالی بورس و اوراق بهادار از محل منابع داخلی 
این سازمان پرداخت می شود. بر اساس نامه ارسالی که از 
سازمان بازرسی به وزیر اقتصاد فرستاده شده است، بیش ترین 
مبلغ این وام به مجید عشقی پرداخت شده که ۲.۷ میلیارد 
تومان بوده است. همچنین، علیرضا ناصرپور ۱.۹ میلیارد 
تومان، رضا عیوضلو ۱.۹ میلیارد تومان، مهرداد مسعودی فر 
ج زاده دهکردی نیز ۱.۹ میلیارد  ۱.۹ میلیارد تومان و حسن فر
دریافت کرده اند. این موضوع از طریق افشای برخی اسناد و 
گزارش های داخلی در فضای رسانه ای نیز منتشر شده و باعث 
ایجاد نارضایتی میان عموم مردم شده است. این در حالی است؛ 
گزارش هایی از دیگر سازمان های دولتی و نیمه دولتی نیز منتشر 
شده که نشان می دهد کارکنان این نهادها از وام ها و تسهیلات 
با شرایطی به مراتب بهتر از عموم مردم بهره مند می شوند. این 
امر در حالی که بسیاری از شهروندان عادی با مشکلات فراوانی 
در دریافت وام های بانکی مواجه هستند و بانک ها معمولاً از 
اعطای تسهیلات با بهانه های مختلف امتناع می ورزند و از 
کثریت حقوق بگیران دریافتی بدون تناسب با نرخ  سوی دیگر ا
تورم دارند. در حقیقت در حالی که بانک ها و سازمان ها بارها 
و بارها از پرداخت تسهیلات تکلیفی با وجود خط ونشان های 
دولت سیزدهم خودداری می کردند، پرداخت چنین وام هایی 
با نظارت و دستور مستقیم خودِ رئیس سازمان به مدیرانی که 
از امکانات مطلوبی نیز برخوردار هستند، تضادی آشکار با رویه 

دولت ها و مسئولان در دولت قبل دارد. 

   ضرورت حذف عوامل بی اعتمادی مردم به بورس
بی اعتمادی مردم به بورس باعث خروج سرمایه ها از این 
بازار شده و عملکرد بورس نتوانست طی سالیان اخیر اعتماد 
از دست رفته مردم با جلب کند و خبر اخیر پیرامون سازمان 
بورس و اوراق بهادار و پرداخت وام های کلان و بدون ضابطه 

به برخی از کارکنان و مدیران این سازمان جنجال برانگیز 
شد و باعث شد تا همتی، وزیر اقتصاد و دارایی، به صورت 
جدی وارد عمل شود و دستور بررسی های بیشتر در این 
زمینه را صادر کند. برخی از کارشناسان با وجود توضیحات 
رئیس سازمان بورس مبنی بر اینکه شورای عالی بورس بر 
اساس ماده ۴ قانون بازار مسئولیت در واقع تعیین حقوق 
و دستمزد و مزایای اعضای هیات مدیره سازمان بورس را 
برعهده دارد؛ لذا این مبالغ بر اساس مصوبه شورا پرداخت 
اعطای  ماجرای  می داند.  غیرمنطقی  است،  شده 
وام های بدون ضابطه به کارکنان سازمان بورس و دیگر 
نهادهای دولتی، نمونه ای از مشکلات گسترده تر در 

این سازمان است که نیاز به اصلاحات جدی و ساختاری دارد. 
نارضایتی های عمومی از عملکرد بانک ها در اعطای تسهیلات 
تکلیفی و در مقابل، ارائه وام های کلان به برخی کارکنان دولتی، 
نشان از نابرابری در دسترسی به منابع مالی و تسهیلات دارد. 
همچنین ورود جدی وزیر اقتصاد به این موضوع نشان دهنده 
اهمیت شفاف سازی و مبارزه با تخلفات مالی در نهادهای مهم 

اقتصادی کشور است. 

   سریال تخلفات بورسی از ماینرگیت به وام گیت
بر اساس این گزارش، این نخستین گزارش از تخلفات این 
سازمان نبوده است، افشای استقرار چندین دستگاه ماینر در 
زیرزمین ساختمان بورس اوراق بهادار تهران به منظور استخراج 
بیت کوین نیز موضوع دیگری بود که اعطای پرداخت وام های 
میلیاردی به مدیران این سازمان تنها چند روز پس از سقوط 
بالگرد سید ابراهیم رئیسی و شهادت وی، آن را تکمیل کرد. بر 
اساس این گزارش، تصویب اعطای وام های ۱۰ میلیارد تومانی 
)باوجود حقوق ماهانه عالی( و طبیعی جلوه دادن آن با بهانه 
اینکه به خاطر شرایط خاص و محدودیت های متعددی که 
برای کارکنان و مدیران وجود دارد، لازم است این تسهیلات 
پرداخت شود، باعث ایجاد نارضایتی و مطالبه گری بیشتر 
مردم می شود. این در شرایطی که بیشتر پرتقوی سهامداران در 
زیان های ۳۰ تا ۵۰ درصدی از اصل سرمایه است و عملکرد این 
سازمان در سال های گذشته کاملاً نامطلوب بوده است، هیچ 
کثر صاحبان سرمایه به  توجیهی را برنمی تابد. در حال حاضر ا
دلایل مختلف شرایط نقد کردن سهام خود را ندارند و معلوم 
نیست این پاداش و شرایط ویژه پرداخت به مدیران با وجود 
مزایای خوب دراین سازمان با چه انگیزه و عملکرد خوبی از آن 
گر تخلفات در بازار سرمایه را به یک  آنها صورت گرفته است؟ ا
ساله گذشته محدود نکنیم، به پرونده اختلاس کارگزاری تدبیرگر 
سرمایه. برخورد خواهیم کرد. روش کار افراد متخلف در کارگزاری 
تدبیرگر سرمایه این بوده که سهام مشتریان خود را بدون اطلاع 
آنها فروخته و به جای اینکه پول را به حساب دارندگان سهام 
منتقل کنند، به حساب های خود منتقل کرده اند. نکته قابل 
توجه این بود که نهادهای ناظر متوجه اتفاقات نشده اند و 
مشتریان کارگزاری متوجه وقوع تخلفات شده و مراتب را به 
نهادهای ناظر اطلاع داده اند. حال که رئیس سازمان بورس، 
به رغم عملکرد ضعیف خود، پاداش )وام( دریافت می کند، باید 
ابعاد پرونده این رانت با دقت نظر بیشتری بررسی شود تا شاید 

نامه ای مشابه نامه وام های میلیاردی به بیرون درز کند. 

   کنایه مهاجرانی به عشقی 
 محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا در یادداشتی تلگرامی 
کنش به نامه  نوشت: آقای عشقی رئیس سازمان بورس در وا
سازمان بازرسی کل کشور که وام ۱۰میلیاردتومانی وی و اعضای 
هیات مدیره بورس را افشا کرد آن را قانونی می داند. او می گوید 
چنین ارقامی به سایر کارکنان سازمان بورس هم پرداخت شده. 
گر این حرف او راست باشد که چه فاجعه بزرگی اتفاق افتاده و  ا

گر دروغ باشد چه تهمتی به کارمندان وارد شده.  ا
بقیه کارمندان دولت آدم نیستند که این وام ها فقط 
سهم بورسی ها شده؟  بورس در دوران عشقی در 
بحرانی ترین حالت خود بوده و عجیب که حالا مزد 
خود را در قالب وام نجومی دریافت کرده. در حالی که 
کارآفرینان و مردم عادی برای شندرغاز تسهیلات، 
پاشنه در بانک ها را از جا می کنند، وام مثل راحت 
الحلقوم از گلوی آقای عشقی پایین می رود. کاش 
آقای پزشکیان سخنان مولا در نهج البلاغه را که فرمود 
گر کارگزاران، بیت المال را حتی به کابین زنان خود  ا
درآورده باشند، از آنان بازمی ستاند، در مورد مدیران 

پررو اعمال کند. 

گر قانونی هم بود نباید وام میلیاردی     حتی ا
می گرفتند

، عضو ناظر شورای عالی بورس  هادی محمدپور
درباره وام میلیاردی به مدیران بورس گفت: از خلأ و 
فاصله دو دولت استفاده شده است و در این شرایط 
گر  رئیس سازمان بورس و اعضای هیات مدیره حتی ا
این وام قانونی بوده نباید از آن استفاده می کردند. 
او درباره شرایط منحصر به فرد سود ۴ درصدی و 
بازپرداخت ۱۰ ساله اظهار داشت: ماموریت مجلس قانون گذاری 
و نظارت است و یکی از موضوعات مهم در کمیسیون اقتصادی 
مجلس پیگیری بورس است که مسائل آن همواره در دستور 
که بورس  کار اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس قرار دارد چرا
در ۳ الی ۴ سال گذشته با مشکلات مهم و عدیده ای برخورد 
کرده است. وی گفت: همکارانم در مجلس به من و عضو دیگر 
کمیسیون اقتصادی برای عضویت در شورای عالی بورس به 
عنوان ناظر رای داده اند و سه شنبه هفته آینده اولین جلسه 
شورای عالی بورس را با حضور وزیر اقتصاد برگزار می کنیم و یکی 
از موضوعات مهم جلسه روز سه شنبه شورای عالی بورس، 
بررسی اعطای وام میلیاردی به مدیران بورسی است. عضو 
شورای عالی بورس درباره شرایط این وام های میلیاردی که 
قرض الحسنه بوده و گویا به عنوان ضمانت تنها یک فقره چک 
معادل تسهیلات صادر شده، اظهار داشت: این موضوع ایراد 
که وام و مبالغ آن مشخص است و یک چک نباید به  دارد چرا
تنهایی به عنوان ضمانت مورد پذیرش باشد. موضوع دیگر این 
است که وام های تبصره ۱۸ و وام های اشتغالزایی مشمول سود ۴ 
درصدی می شوند و وام اشتغالزایی هم به افرادی که سابقه بیمه 
گر رئیس سازمان بورس و اعضای  داشتند، پرداخت نمی شود و ا
هیات مدیره سابقه بیمه داشتند و حقوق بگیر دولت بوده اند، 
این وام با سود ۴ درصد دیگر شامل وام اشتغالزایی نیست و 
قطعا تخلف است مگر اینکه این وام را برای موردی اشتغالزایی 

دریافت کرده  باشند. 

   برای حذف رانت آمده ایم
وزیر اقتصاد برای رسیدگی به موضوع پرداخت وام قرض 
الحسنه به هیات مدیره بورس در دولت قبل دستور فوری صادر 
کرد.  به گزارش خبرآنلاین در پی ارسال نامه سازمان بازرسی 
کل کشور به وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص تصویب 
پرداخت وام به اعضای هیات مدیره سازمان بورس اوراق بهادار 
در آخرین روزهای دولت قبل، عبدالناصر همتی خواستار ارائه 
توضیحات و روشنگری لازم از سوی مدیران سازمان بورس شده 
است.  بر همین اساس، طبق دستور صریح وزیر، مدیران بورس 

ملزم به انتشار مستندات و دلایل این تصمیم شده اند. 
همتی همچنین مرکز بازرسی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
را به پیگیری موضوع و نظارت بر انجام اقدامات لازم مکلف 
کرده است. همتی همچنین در صفحه شخصی خود در فضای 
مجازی نیز نوشت:  در دولت چهاردهم برای حذف رانتها 

آمده ایم و اجازه ویژه خواری به هیچکس نخواهیم داد. 

   واقعا که عشقی خیلی خیلی عشقی است 
کنش  علیرضا سلیمی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس در وا
به دریافت وام میلیاردی توسط رئیس سازمان بورس در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: یک زمان در مجلس عرض کردم این 
آقای عشقی بورس را عشقی اداره می کند. لشگری خبرنگار و... 
به سمت بنده گسیل داشت تا عملکرد خود را سفید نشان دهد.  
حالا هم که واقعا »عشقی« از پول مردم وام های میلیاردی با 
سود پایین برای خود در نظر گرفته. واقعا که عشقی خیلی خیلی 

عشقی است. 

   در نهایت
بر این اساس به نظر می رسد اقدام مهمی که همتی به عنوان 
وزیر اقتصاد مطلوب است انجام دهند، تصمیم گیری عاجل 
گاه و مدیری مدبر برای سازمان بورس  برای تعیین رئیس آ
است که با تشکیل شورای عالی بورس انجام می شود. به نظر 
می رسد اشخاصی که صرفا عقبه تحصیلی مجید عشقی را مورد 
نقد قرار می دادند، باید مسائل زمان او را نیز پر رنگ تر از قبل 
دنبال کنند. البته عشقی از همان ابتدا بدنه سازمان را پر از امام 
که از ۳۱ نفر اعضا سازمان بورس که رزومه و  صادقی ها کرد! چرا
سوابق تحصیلی آن ها مشخص است، ۲۲ نفر دانش آموخته امام 
صادق)ع( یا دانشگاه های آزاد کشور هستند. و از ۴ نفر وام بگیر، 

۳ نفر در همین لیست قرار گرفتند. 

»آرمان ملی« پرداخت وام های میلیاردی در سازمان بورس را بررسی می کند

بورس عشقی، وام عشقی و نمک بر زخم مردم
شیشهای تالار    زلزلهوامعشقیدر


